
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Symbióza malého s Veľkým 
Kresťanstvo, to je symbióza Boha a človeka. Nie je to úplne presné, lebo Boh z nás nemá nič, ale 

čo sa nás týka, sedí to. A tak Boh si vzal všetko, čo je moje, aby tak všetko, čo je Božie, mohlo byt 

moje.  

Zo mňa pochádza všetka malosť a slabosť a ničotnosť a nemohúcnosť, ako vraví Ježiš: "bezo mňa 

nemôžete nič urobiť" (Jn 15, 5) a pripomína Pavol: "Veď kto ti dáva vyniknúť?! Čo máš, čo si 

nedostal? A keď si dostal, čo sa chvasceš, akoby si nebol dostal" (1Kor 4, 7)? A to je dobré, pretože 

z Boha potom pochádza už len veľkosť a sila a bohatstvo. Prijímam s radosťou svoju malosť, lebo 

Boh ju prijal a preto v nej a len cez ňu môžem ja prijať Boha a mať účasť a pokladať za vlastné 

všetko to, čo je Božie, ako spoznal Pavol, keď napísal: "Preto mám záľubu v slabostiach, ... lebo 

keď som slabý, vtedy som silný" (2Kor 12, 10). Moja slabosť je miesto, kde sa so mnou spojil Boh. 

Moja slabosť a malosť je miestom, kde na mňa čaká Jeho Veľkosť. Preto sv. Ján z Kríža múdro 

radí: Ak chceš byť niečím, musíš ísť tam, kde si ničím - a to nie je nikde inde, než v nás. My 

ničím sme!  

Ak tak sme malí, aby sme boli Božou veľkosťou. Sme slabí, aby sme boli silní Božou silou. Sme 

mŕtvi, aby sme žili Božím Životom. Sme nič, aby sme boli všetko v Bohu. Prijímame, že od nás 

nezávisí nič, aby všetko záviselo len od Boha. "Všetko, čo má Boh – okrem identity bytia – prijíma 

ten, kto je milosťou zbožšťovaný", vraví sv. Maxim Vyznávač. Presne tak to je. Do tohto vzťahu my 

neprinášame nič, len svoju nahú identitu. Nič viac. Nič iné nemáme, nič viac nie sme. Tá jediná je 

naša. To je jediné, čo nám Pán nedáva. Všetko ostatné je Božie. Ale pretože v našej malosti sme sa 

stali Božími, sme zbožštení a všetko Božie je tak naše.  

Ľudia, ktorí nevedia byť malí a slabí - či skôr prijať, že takí sú a namiesto toho budujú svoje Ego a 

chcú byť aspoň v niečom a nejako ak nie dokonca úplne na Bohu nezávislí - strácajú všetko. Nemajú 

nič, lebo ich vlastná veľkosť je ilúzia a v skutočnosti neexistuje - ale tým, že sa jej držia, znemožnili, 

aby im patrila Božia veľkosť, hoci Boh im ju daroval skrze kríž a vodu krstu.  

Byť kresťanom znamená, že v našom živote a v nás všetko je dar, všetko je Boží Dar Božej lásky. 

Preto len v láske sa dá kresťanstvo žiť. Boh z lásky dáva a my nemáme iný spôsob, ako Boha 

milovať, než s láskou a vďakou tejto dar prijať a stať sa tým, čím Boh chce, aby sme boli, bohmi v 

Bohu, na Jeho radosť a slávu. Nič iné a nič viac a nijako inak Boha milovať nedokážeme ani 

nevieme, len takto. Vskutku, toto je kresťanstvo, z lásky k Bohu, z lásky k sebe, z lásky k druhým, 

prijať a byť ničím a nechať sa obdarovať láskou Boha, aby tak Boh v nás mohol byť všetkým, Jemu 

na slávu, nám na spásu, ľuďom na osoh.  

"Lebo všetci, čo ste pokrstení v Kristovi, Krista ste si obliekli" (Gal 3, 27) - a preto "oblečte si Pána 

Ježiša Krista; a o telo sa nestarajte podľa jeho žiadostí" (Rim 13, 14). Amen.  



A tak kresťanstvo je neustálym cvičením sa vo vedomí toho, že všade a vo všetkom som ničím a 

Boh je všetkým a v Ňom som aj ja všetkým. Že hoci som ničím, som všetkým, lebo som veľký 

Božou Veľkosťou. Zo mňa je mnohé a všetko zlo, ale Boh ho vzal na seba, aby ma preniklo a 

naplnilo Jeho Dobro, lebo v Ňom a z Neho je len a všetko dobro. Od seba neočakávam nič, všetko 

očakávam od Pána, ako vraví aj Písmo, že "ja som sadil, Apollo polieval, ale vzrast dal Boh. A tak 

ani ten, čo sadí, nie je nič, ani ten, čo polieva, ale Boh, ktorý dáva vzrast" (1Kor 3, 6-7). Zo a odo 

mňa nezávisí nič. Od Boha. Ja som len ten, ktorý Ho v sebe nosí a prináša a sám je Ním nesený.  

Symbióza človeka s Bohom. To je to tajomstvo, ten princíp. Bez neho nedokážeme porozumieť. 

Napríklad slová takého Jána z Kríža nám budú pripadať tvrdé, temné, chladné a bezútešné ako smrť 

– pretože nám chýba práve táto druhá strana rovnice. S ňou zrazu na svoje veľké prekvapenie 

pochopíme, že Ján píše o presnom opaku: o živote, o slobode, o radosti a o veľkej kráse! Vôbec nás 

potom neprekvapí, že jeho diela boli učiteľom malej Terezky z Lisiux a jej „Malá cesta“ nie je nič 

odlišné, než je Výstup na Horu Karmel Jána z Kríža. 

Malosť dieťaťa je srdcom všetkého 
Malosť je bezstarostnosť. Nie sme ustarostení o nič - ani o to, či naša služba Bohu je dostatočná, či 

konáme dosť veľké skutky, či nemrháme dary, ktoré nám Boh dal. Neznamená to, že by sme niečo 

flákali. To nie! Len miesto toho prosto, s radosťou a veselým srdcom detí konáme najlepšie ako 

vieme to, čo sa nám javí a k čomu nás Duch vedie, aby sme to konali na Božiu slávu a na spásu 

sveta. O nič viac sa nestaráme, všetko ostatné, vrátane ovocia, nechávame v prostej dôvere a láske 

na Otca, ktorý by sa mohol vo všetkom zaobísť aj bez našej služby a pomoci a ktorý má moc doplniť 

všetko, čo našej práci chyba - ale zveril nám ju nie kvôli sebe, ani nie kvôli iným, ale kvôli nám, aby 

sme tak mohli byť Jeho deťmi a pracovať spoločne s Ním.  

Nebojíme sa ani reakcií sveta, nebojíme sa trapasov, pretože sme deti. Dospeláci s veľkým Egom a 

namyslenou vážnosťou by sa aj zdráhali a okúňali. Ale deti? Tie sa o podobné veci nestarajú - a my 

deťmi Boha sme!  

"O nič nebuďte ustarostení. Ale vo všetkom modlitbou, prosbou a so vzdávaním vďaky prednášajte 

svoje žiadosti Bohu." (Flp 4, 6) 

"Napokon byť malým znamená nestrácať odvahu kvôli svojim chybám, pretože deti často padajú, 

sú však príliš malé na to, aby si veľmi ublížili." (sv. Terezka z Lisieux) 

Malosť je preto aj uvoľnenosť, keď hoci sme si vedomí všetkej svojej slabosti, chýb, nedokonalostí, 

robíme čo robíme, veselo a najlepšie ako vieme, lebo vieme, že nakoniec všetko závisí od Boha a 

nič od nás - okrem jedného: či sa do toho takto vložíme celí a či tak prijmeme Boží Dar byť Jeho 

deťmi.  

Malosť je preto aj srdcom života v prítomnosti. Nesnívame o nejakých veľkých hrdinských činoch, 

ktoré by Ego a pýcha vari chceli konať alebo aspoň o nich snívať. Nie sme otrokmi minulosti ani 



sa nestrachujeme z budúcnosti. Sme tu a teraz, v bezstarostnej dôvere a v uvoľnenej detskej láske. 

Sme mali, sme deti Boha a preto sa smieme nestarať sa, miesto toho prosto a detsky byť tu a teraz 

- s Oteckom.  

Len veľkí dokážu byť takto malí. Sme veľkí, naša veľkosť ale všetka spočíva len a jedine v Bohu, 

ktorý Je naším Otcom. Preto nám nevadí naša malosť, ktorá je zase len a jedine naša. Naopak, ona 

je kľúč! Iba dieťa môže mať Otca a čím je Božie dieťa menšie, tým viac je Otec jeho otcom! Musíme 

vzdať seba, aby sme mohli byť sebou. Veľkosť sa dosahuje malosťou. Kým sme sami v sebe veľkí, 

sme malí, lebo nie sme deti a Boh nemôže byť náš otec. Keď vzdáme seba a staneme sa, čím sme, 

deťmi, Boha bude našim Otcom a v Ňom bude všetka naša veľkosť, ďaleko presahujúca všetko 

stvorené! Už viac netreba žiadne veľké slová, veľké gestá, veľké pocity ani nič. Len prostota dieťaťa 

a veľkosť a blízkosť Otecka.  

Je to všetko tak detské, až máme rozpaky a váhame, či to nie je príliš trúfalé, takto a k Bohu... Len 

viera a láska dieťaťa tu obstojí!  

Boh Otecko. Boh Braček. Boh Ženích. Človek, človiečik - dieťa, syn, braček, nevesta... Nemáme 

na svete nič iné na práci, než sa naučiť toto byť a tu žiť.  

Opravdivo s Kristom Krista 
Symbióza človeka v Bohu musí byť skutočná, inak nemá zmysel.  

"[Ježiš] hovoril: "Naplnil sa čas a priblížilo sa Božie kráľovstvo. Kajajte sa a verte evanjeliu."" 

(Mk 1, 15) 

Čo iné je to pokánie, zmena myslenia, názorov, postojov, než ako keď si človek prácne stavia 

vlastný primitívny a veľmi nedokonalý traktor a potom zrazu príde obchodník a ponúkne mu 

omnoho lacnejšie omnoho lepší? A tak nechá svoju neumelú prácu a kúpi ten novy, lacnejší a 

lepší. My podobne zanechávame svoje ľudské pozemské kráľovstvo, aby sme ho vymenili za Božie 

Nebeské Kráľovstvo, ktoré nám úplne zadarmo ponúkol Ježiš Kristus.  

Rozhodujeme sa žiť v Kristovi Kristov život rovnako dychtivo, ako malé dieťa bez váhania opustí 

svoju z dreva postĺkanú káru, keď pri ňom zastaví Charles Leclerc a ponúkne mu jazdu na svojom 

Ferrari. Chlapec totiž vie, že vo Ferrari a jazde na ňom je obsiahnutá celá jeho drevená kára a 

spúšťanie sa z kopca na nej - ale k tomu ešte omnoho viac! Aj náš život a všetko naše kráľovstvo je 

obsiahnuté v Božom živote a v Božom Kráľovstve - asi podobne, ako kvapka vody v mori. 

Opúšťame všetko, celu svoju kvapku, ale v skutočnosti nestrácame nič, lebo to robíme kvôli moru. 

Tak, ako vraví Ježiš: "Každý, kto pre moje meno opustí domy alebo bratov a sestry, alebo otca a 

matku, alebo deti, alebo polia, dostane stonásobne viac a bude dedičom večného života" (Mt 

19, 29). 



"V tomto období lze její [sv. Terezky z Lisiux] duchovní život charakterizovat jako touhu po úplném 

zmi zení, aby se stala čistší láskou pro Ježíše. Lze snad být plný sebe sama a zároveň plný Boha?" 

(Conred de Meester) 

"Proste, aby vaše dcerka zůstala stále malým skrytým zrnkem písku, schovaným před všemi zraky, 

které by mohl vidět jenom Ježíš; ať je čím dál menší, až z něho nezůstane nic..." (sv. Terezka z 

Lisieux) 

Vieme to. Tak to poďme urobiť. Rozhodnime sa skutočne a naozaj zastaviť sa, dať nabok svoj 

doterajší život, presedlať na Krista a Jeho život a rozhodnúť sa začať žiť Jeho život a tu pokračovať. 

V tej chvíli sa stávame dokonale a úplne maličkí, pretože už viac nemáme nič vlastné a nič zo seba 

- a súčasne úplne veľkí, lebo všetka veľkosť a sláva Krista sa stala našou. Namiesto volantu káry 

svojho života sedíme vedľa Krista-pilota a On určuje krivku svojho - čiže už aj nášho - letu. Preto 

môžeme byť bezstarostní, uvoľnení, plne prítomní tu a teraz, lebo už nemusíme plánovať čo a ako. 

Máme jediný plán, byť s Kristom, a ten sa práve naplnil.  

Viera je, keď toto pochopíme a prijmeme. Obrátenie je, keď to urobíme, keď to začneme v radosti 

žiť. Tu a teraz sa ponoríme do Krista. Zamilujeme si Božie veci. Všetko náhle západne do seba. 

Žiaden smútok. Radostný pokoj a naplnenie. Ľahkosť. Svätosť je náhle prirodzená a normálna a 

vari si ani nevieme predstaviť, že by to mohlo byť inak. Sme maličkí a On je Veľký, je všetko. Nič 

nás nemôže už nijako ponížiť ani uraziť ani zraniť ani nič podobné, lebo už nižšie a menej byť 

nemôžeme a radujeme sa z toho, že takí sme, lebo sme konečne oslobodení od bremena a okov Ega 

a preto v nás všetko a vo všetkom je konečne Kristus! Ego za Krista! Kto by nevymenil?! Konečne 

sme pochopili a prijali, že človek - to je človeka a Boha v jednote oboch. Človek bez Boha, opustený 

a osamotený, nie je človek. Je to mrzák. Spoločenstvo s Bohom, jednota s Bohom je podstatou a 

prirodzenosťou človeka.  

V adorácii, v modlitbe mlčania, všade tam si môžeme na tejto postoj navykať, vchádzať doň, aby 

sme v ňom po skončení ostali. Učíme sa v Bohu znova byť ľuďmi.  

Chudoba, čiže jednoduchosť a prostota života, pôst, čistota, ticho, radostná pokora, to všetko sú 

sprievodcovia či skôr rozmery tohto života v Kristovi. Človek sa stáva sám osebe kláštorom a to je 

veľká krása. Pretože v Kristovi už veľkí sme, nemusíme o žiadnu ďalšiu veľkosť usilovať a môžeme 

s radosťou a v pokoji ostať malí.  

Malosť a veľkosť v praxi 
Malosť je ten stav, v ktorom plne zodpovedáme Božím zámerom dať nám sám seba a teda aby On 

v nás bol, mohol byť, smel byť všetko a aby z Neho bolo všetko.  

Našou jedinou úlohou je prijímať od Boha túto vášnivú lásku a byť úplne malí a prázdni.  



A druhá vec, tento stav nedosahujeme kŕčovito sústredením sa na nejaké svoje vyprázdnenie, ale 

opakom, prostou uvoľnenosťou lásky a dôvery k Bohu. Je to uvoľnenosť Popolušky v náručí 

Princa. Nie ovocie nejakého na seba sústredeného potláčania a sebaumenšovania, ale poznania 

pravdy a dôvery a lásky k Ženíchovi.  

Čo teda Pán od nás potrebuje, je túžba. Horúca vášnivá túžba, plná viery a nádeje, plná úžasu, 

vďačnosti a lásky, s ktorou radostne a plní vzrušenia odkladáme seba, aby sme mohli prijať všetko, 

čím je Boh sám.  

Navonok sa táto túžba prejavuje skutkami. Veď túžiť znamená ísť za tým, po čom prahneme. Ak 

by sa láska a túžba neprejavili skutkami, neboli by skutočné. A tak zo všetkých síl kráčame, zo 

všetkých síl konáme. Napriek tomu, že vieme, že sami zo seba toho veľa nedokážeme, vlastne nič. 

Vieme ale, že ak Pánovi ponúkneme tieto svoje skutky, on sám bude cez nich konať a urobí ich 

dokonalými a tak sa aj v nich spoliehame len na Neho. Trochu to niekomu môže pripomenúť mágiu, 

keď čarodejník robí pohyby rukami a hovorí tajomné zaklínadlá, ale výsledok očakáva od 

neviditeľných síl, na ktoré sa spolieha. Aj my, niekedy konáme gestá, ako keď žehnáme alebo 

vkladáme ruky. Hovoríme slová modlitby. Ale najviac zo všetkého konáme Boží život a konáme 

Božie skutky, aj keď oboje ľudský, detský a nedokonalo. Ale netrápi nás to, lebo v tomto všetkom 

sa spoliehame na Pána, ktorý nás miluje, ktorý sa nám túži darovať. Pre Neho je naša malosť 

priestor, ktorý môže naplniť svojou Veľkosťou - a naša túžba a skutky bránou, ktorá Mu umožňuje 

to aj naozaj urobiť.  

V tom je múdrosť slov sv. Ignáca: Modlí sa, ako keby všetko záviselo od teba, a konaj, akoby všetko 

záviselo od Boha. Modlitba - a všetky naše skutky a život - sú odrazom našej lásky a túžby a preto 

ich žijeme a konáme zo všetkých síl, akoby sme si naozaj nimi mohli získať spásu. Súčasne ale 

vieme, že výsledok a ovocie úplne závisí od Boha a Jeho Moci a v tom spočíva naša nádej, že totiž 

naše skutky a život z číreho milosrdenstva a lásky Boha, nášho milujúceho Otca a nádherného 

Ženícha, naozaj prinesú a dokonca večné ovocie! 

Radosť, voľnosť, uľahčenie... 
Byť malým je krásne. Konečne človek nemusí pred ničím utekať, nič zapierať, nič skrývať, všetko 

môže prijať a úplne malý sa vznášať v náručí Ženícha a Otca... Áno, tak to ma byť, tak je to správne.  

V Kristovi je dokonca možné byť zaznávaný, vysmievaný, opovrhovaný a radovať sa z toho, 

skutočne a uľahčene - ako Peter a Ján, ako Pavol a Silas... Veď to nie je nič iné, než malosť a 

slabosť a bieda, ktorú na sebe už aj my sami konečne vidíme a konečne ju aj prijímame. Tak to je. 

Okolie sa k nám konečne správa primerane. Veci sú konečne, ako majú byť. Konečne sa nikto na 

nič nehrá. Kristus sa konečne môže stavať všetkou našou veľkosťou, našim všetkým.  

"Preto mám záľubu v slabostiach, v potupe, v núdzi, v prenasledovaní a v úzkostiach pre Krista; 

lebo keď som slabý, vtedy som silný." (2Kor 12, 10) 



Je to veľké uľahčenie. Len malý v Kristovi dokáže žiť uvoľnenosť viery a Božieho synovstva. Len 

skutočne malý dokáže žiť, ba viac, prúdiť životom tu a teraz, plné prítomný. Malosť nás napĺňa 

životom a radosťou - ale len vtedy, ak je to malosť v Kristovi, ktorý sám je v tej istej chvíli našou 

Veľkosťou.  

"Veď skrze vieru v Kristovi Ježišovi ste všetci Božími synmi. Lebo všetci, čo ste pokrstení v Kristovi, 

Krista ste si obliekli" (Gal 3, 26-27). To nie je len v takom tom zmysle "čaká sa od vás, že budete 

žiť a konať ako Kristus". To je viac! To je bytostná jednota dvoch osôb, ktoré sa stávajú jedným 

Telom. Len preto nás môže Pavol nabádať: "v láske všestranne vrastajme do toho, ktorý je hlavou, 

do Krista" (Ef 4, 15). V láske! V tejto jednote lásky my sa stávame Kristovými a On našim, On sa 

stáva nami a my sa stávame Ním. Tu a len tu naša malosť znamená veľkosť a naša chudoba 

bohatstvo a hojnosť a naša ničotnosť slávu a vyvýšenie - pretože všetko toto dostávame a práve v 

malosti prijímame skrze Krista, s Kristom a v Kristovi.  

A tak prijímame svoju malosť, svoju slabosť, dokonca svoj hriech. Kedysi sme sa hanbili pred 

druhými, skrývali sme to, boli sme z toho zronení a zranení, hnevalo sme sa na seba, frustrovalo 

nás to, naše Ego, našu pýchu. Dokonca naša ľútosť nad hriechmi nebola z toho, že sme zarmútili 

Otca, ale z toho, že sme zlyhali a to ranilo našu pýchu. Ale teraz už nie.  

V Kristovi je všetko iné. V Kristovi je to... uzdravené? Očistené? Neviem, ako to povedať. Stáva sa 

to históriou, ktorá bola, na ktorú hľadíme, možno sa sami nad sebou a na sebe bavíme a smejeme, 

akí sme boli - ale je to už len história. Minulosť. Artefakt v múzeu Kráľovstva - "no skutočnosť je 

Kristus" (Kol 2, 17) a túto skutočnosť v radosti tu a teraz žijeme. Našu malosť v Kristovej Veľkosti. 

Svoju ničotnosť v Kristovej Sláve. Svoju bezmocnosť v Kristovej všemoci. Čím menej sme, tým 

viac sme - "lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu. Ale ak sme zomreli s Kristom, veríme, že 

s ním budeme aj žiť" (Rim 6, 7-8). Malosť je naša loď, na ktorej nás Kristus berie na závratnú jazdu 

k výšine Veľkosti Boha. Je ťažké slovami vyjadriť rozkoš toho, byť takto malý v Kristovi. Bez 

Krista by to bolo desivé a nemožné. V Kristovi je to veľké uľahčenie, oslobodenie k veľkej radosti 

a oslave.  

Eucharistia. Toto je kľúč k Eucharistii. A Eucharistia je kľúč a brána k tomuto. V Eucharistii sa toto 

uskutočňuje. Prijímame Krista, aby sme sa vo svätom commúniu s Ním stali Ním. Náš život sa tak 

stáva v pravde eucharistickým. Nielen v zmysle, že je ona v strede a my zameraní na ňu. Naozaj 

eucharistickým. Stáva sa súčasťou mystéria Eucharistie a ona sa stáva našim životom, v nej 

nachádzame tento svoj nový život v jeho najplnšej podobe. Toto je aj srdce adorácie: 

ja malý, On veľký, spolu Jeden. A sám život sa stáva uskutočnením a pokračovaním adorácie.  

"Kto stratí svoj život [dosl. dušu, samého seba] pre mňa, nájde ho." (Mt 16, 25) 

Toto je tá pravá chudoba Cirkvi, Nevesty Kristovej, v ktorej sa stáva Kristom a len Kristom a všetko 

v nej je len Kristus a všetko očakáva len od Krista, lebo stratila seba a smela a mohla sa tak stať 

Kristom, Telom Krista, všetkým a celým.  



Už viac žiadne Ja. Iba Ty - moje nové Ja. "Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa 

pominulo a nastalo nové" (2Kor 5, 17). Úplne stačí vo viere byť nikým a ničím. Viem, že je vo mne 

stále mnoho zla a sebectva a ega, ale viem aj to, že mi stačí byť ničím - a On to vo mne urobí.  

Eckhart vraví, že znakom obrátenia je to, že sami od seba už nechceme vôbec nič. Kým sme veľkí 

svojim Egom, pripadá nám to strašné. Ale teraz? K čomu by nám nejaké naše chcenie ešte bolo? A 

po čom vlastne by sme ešte mohli túžiť? Všetko sme našli a všetko máme. Nepotrebujeme seba a 

strácame seba, lebo On sa stal našim "sebou".  

Keď "Ale čo ja?" už viac nejestvuje...  
Tak ako sebectvo a pýcha sú podstatou hriechu a láska podstatou svätosti a Neba, tak koreň každého 

zla a problému a krízy a utrpenia ducha spočíva v tom, že namiesto Milovaného sa zaoberáme sebou 

a namiesto malosti a ničotnosti v Jeho Veľkosti nás zvádzajú sirény ilúzie našej vlastnej vzdorovitej 

veľkosti. Viera znamená, že človek nemá ani najmenší dôvod (a ak miluje, ani ho to nenápadne) na 

otázku: "Ale čo ja...?"  

Je to stav ... za milosrdenstvom? Lebo ak uvažujeme o Božom milosrdenstve, v tomto uvažovaní je 

tam stále kdesi skryté naše Ja. Ale tu už na ja... nezáleží. Je preč. Zmizlo. Je niečo také vôbec 

možné? Z Božej milosti nepochybne!  

Existuje len jediný spôsob, ako milovať Boha: prosto od Neho s láskou prijímať všetku Jeho Lásku, 

o nič sa nestarať, už vôbec nie o seba (lebo na to prosto už nie je žiaden motív ani dôvod) a zo 

všetkých síl a najlepšie ako vieme byť tým, čím nás urobil, bez strachu, bez napätia, bez nervozity, 

ako dieťa, uvoľnene, bezstarostne, s pasiou, radosťou, vášňou a šantiac a ... a to je všetko. Tak píše 

o Eucharistii sv. Jám Zlatoústy, ale platí to všeobecne o všetkých Božích daroch, nakoniec, v 

Eucharistii všetky obsiahnuté sú v Tom, ktorý sa dáva: "Tak, ako hosť pozvaný na hostinu uráža 

svojho hostiteľa, keď sadne za stôl a neponúkne sa z neho, tak i tí, ktorí prídu k Božskej Hostine 

a neprijímajú, opovrhnú ňou, keď z nej bez ponúknutia odídu." 

Všetko ostatné je v Bohu, ktorý Je náš Otecko, v Ježišovi, ktorý je náš brat, v Duchu, ktorý je náš 

tajomný a iskrivý spoločník v tejto našej hre. Lebo kým sme tu, na zemi, ešte sa na toto všetko iba 

len hráme. Plnosť príde až tam, potom...  

Toto vedomie malosti a detskosti nás úplne samozrejme preniká, tak úplne, že naň vlastne ani 

nemusíme myslieť a pripomínať si ho. Samozrejme, že sme malí. Samozrejme, že konáme len malé 

a detské veci, na rozdiel od veľkého a dospelého Diela Krista. Samozrejme, že na rozdiel od Neho 

často chybujeme, často padáme. Náš Otec to vie. Vie, že sme deti. Nečaká od nás nič nadto, len že 

budeme zo všetkých síl a všetkej radosti Jeho deti. Nič viac. Je, ako má byť.  



Sú pýcha a sebectvo, ktoré vedú 

k svätosti a do Neba 
Ľudská pýcha je "z núdze cnosť". Je to jediné možné riešenie pre každého, kto sa neodváži 

dôverovať Bohu a prijať Boží Dar zbožštenia sa v Bohu. Neostáva mu potom nič iné, než vsadiť 

všetko na seba, len sebe veriť a len o seba sa starať, o seba bojovať, seba presadzovať.  

Naopak, viera a prijatie tohto daru vedú automaticky k pokore, čiže k postoju a stavu, keď sme 

ničím a túžime byť ničím a teší nás byť ničím, lebo tak nás môže naplniť "Božia plnosť celá" (Ef 

3, 19) a Boh v nás bude vo všetkom všetkým a my v Ňom nájdeme "seba na druhú" a zbožštíme 

sa.  

Ak žijem bez Boha, musím sa pokúsiť o nejakú vlastnú veľkosť a to na vlastnú päsť, lebo inú 

možnosť nemám.  

Ak žijem s Bohom, môžem na to kašľať a naopak, tešiť sa z vlastnej malosti pripravenej prijať 

Božiu veľkosť a prázdnoty pripravenej na naplnenie Božou plnosťou - pretože nie som sám, ale 

sme "dvaja v jednom tele", v Bohom darovanej symbióze, v ktorej sa nikdy neráta s tým, že by 

človek bol v čomkoľvek Bohom opustený a ponechaný sám na seba.  

Ako vraví Augustín, pýchou sa začal hriech, pokorou sa musí začať kresťanstvo a návrat. Ale ešte 

predtým musí človek uveriť Bohu, Jeho láske a milosrdenstvu, pretože presne nedôverou Bohu a 

strachom z Boha sa pýcha začala. Začínať pokorou znamená preskočiť metanoiu a obrátenie - a 

znamená vybrať sa na onú ťažkú a namáhavú "veľkú cestu" Marty, namiesto onej Terezkinej "malej 

cesty" Márie Lazarovičovie, kde pokora je normálny a prirodzený stav človeka, ktorý uveril Bohu 

a zveril sa Jeho láskyplnému náručiu a netúži viac byť ničím, lebo Boh sa stal jeho Všetkým.  

Alebo inak: Nepotrebuje byť pyšným, koho pýchou sa stal Boh, nepotrebuje byť veľkým, koho 

veľkosťou sa stal Boh, ako vraví i Pavol, že "ešte sa aj chválime Bohom skrze nášho Pána Ježiša 

Krista, skrze ktorého sme teraz obsiahli zmierenie" (Rim 5, 11) a inde: "nie že by sme boli schopní 

vymyslieť niečo sami od seba, akoby to bolo z nás, ale naša schopnosť je z Boha" (2Kor 3, 5). Kým 

sa tak nestane, musíme namáhavo premáhať sebectvo a pýchu, smerujúce k nášmu Egu a to je tá 

ťažká "veľká" cesta, plná námahy a zapierania. Ale keď sa tak stane, s Egom zmiznú aj pokrútená 

pýcha a sebectvo, ostanú len pýcha na Boha a sebectvo túžiace osláviť Boha a už viac niet s čím 

bojovať - a to je tá ľahká "malá" cesta, jarmo príjemné a ľahké.  

Toto je pýcha, ktorá vedie do Neba, ktorá v Cirkvi spája ľudí navzájom, pretože jeden v druhom 

vidia úd toho istého Krista, jeden v druhom vidia toho istého Boha, jeden v druhom tak vidia doslova 

seba samého - a preto "ak teda trpí jeden úd, trpia spolu s ním všetky údy, a ak vychvaľujú jeden 

úd, radujú sa s ním všetky údy. Vy ste Kristovo telo a jednotlivo ste údy" (1Kor 12, 26-27). Veď ak 

našou pýchou a slávou je Boh, potom i naše sebectvo smeruje k Bohu, aby bol "oslávený Kristus v 

mojom tele, či už životom alebo smrťou" (Flp 1 20), "aby bol oslávený vo svojich svätých a 



obdivovaný vo všetkých veriacich" (2Sol 1, 10). Túžime po sláve a našou slávou je Boh a keď je 

Boh oslávený - jedno v ktorom úde, vo mne či v inom - radujeme sa, lebo je oslávený vždy náš Boh, 

vždy naša sláva a teda my sami s Ním a v Ňom; úplne rovnako, ako smútime, keď je v komkoľvek 

z nás potupený.  

A tak sme v radosti vymenili seba za Boha a Boh sa stal našim všetkým a v Ňom sme našli seba, 

svoj život, naplnenie túžob, avšak už slávne a veľké a sväté a bez poškvrny čímkoľvek nízkym a 

nedokonalým. Tomu sa hovorí - dobrá výmena! Alebo tajomná výmena, ako tomu vraví Cirkev 

Boha. On sa stal tebou a ty si opustil všetko, aby si sa stal Ním. On vymenil tvoje Ego za Božie 

synovstvo, pozemský život za svoj nebeský, zem za Nebo - a ty vymieňaš zlú pýchu za dobrú pýchu, 

zlé sebectvo za dobré sebectvo, zlú veľkosť Ega za dobrú veľkosť v Bohu. 

Je znakom Neba, keď sa tvojou pýchou stáva Boh - nie tvoja zbožnosť, tvoja viera, tvoje 

náboženstvo, tvoje skutky, ale skutočne sám Boh - a ak tvoje sebectvo túži po tom, aby bol oslávený 

Boh a vyvýšený Boh a len Boh vo všetkom, čo konáš, pretože ty sám už nie si nič, než tenká 

priehľadná nádoba plná Boha a Boh je tvoje všetko.   

Je to teda, ako keby športovec namiesto výkonu a víťazstva sa sústredil na dres a pózoval divákom 

a chválil sa lajkami na Facebook miesto medailí a bodov v nejakom rebríčku popularity. Aj u nás, 

ak by pýcha a sebectvo namiesto Boha smerovali k Egu, ktoré sme si stvorili, boli by zlé a viedli 

len k porážke a smrti. Ale ak smerujú k Bohu, ktorý sa z lásky a svojho nesmierneho milosrdenstva 

stal našim pravým bohatstvom, potom sú takéto k Bohu smerujúce pýcha a sebectvo správne a úplne 

v poriadku. 

A preto "kto sa chváli, nech sa chváli v Pánovi" (2Kor 10, 17)! Prázdni Ega, s odvahou k trapasu, 

vo viere a láske, túžiacej osláviť Boha, vedení Duchom vytvárame vo svojom živote čo najviac 

priestoru a príležitostí, v ktorých a cez ktoré sa môže osláviť Boh - aby tak ľudia "videli vaše dobré 

skutky a oslavovali vášho Otca, ktorý je na nebesiach" (Mt 5, 16). Boh sa mi daroval, stal sa mojim, 

je môj - a preto starať sa o Boha a Božie veci znamená, že sa tým starám o seba a svoje veci, pretože 

sám som v Bohu. Sme "dvaja v jednom tele" (Ef 5, 31).  

Ako sa žije malým deťom Boha? 
Je v tom ľahkosť a rozkoš: byť malým v Kristovi, bez žiadostivosti, bez strachu, uvoľnene, bez 

nárokov, bez očakávaní, bez porovnávania sa, bez súdenia, tu a teraz si užívať a prúdiť tým, že my 

oslavujeme Krista, milovaného a On oslavuje nás, milovaných – a o nič viac nejde...  

Ale to dokáže iba ten, kto je v Kristovi malý, úplne malý, maličký, najmenší možný – a Kristus sa 

stal jeho všetkým, ten Kristus, ktorý "je nad všetkými, preniká všetkých a je vo všetkých" (Ef 4, 6) 

a my obklopení Ním "v ňom žijeme, hýbeme sa a sme" (Sk 17, 28). Kristus je dvere – a malosť je 

kľúč k ním, malosť dôvery, nádeje, lásky... "Ak sa neobrátite a nebudete ako deti, nevojdete do 

nebeského kráľovstva" (Mt 18, 3).  



Znamením tejto malosti je, že už vôbec neriešim seba. Existuje falošná „malosť“, kedy sa snažíme 

sami seba nejako ponižovať, pokorovať, ale v tom všetkom stále skryto je prítomné naše ja, naše 

ego, aj naša pýcha – aj na pokoru sa dá byť pyšný! Skutočná malosť je tá, keď seba vôbec neriešime 

– pretože sme uverili Kristovi a teda dôvod na čokoľvek podobné skončil. Táto odpútanosť od seba 

nás oslobodzuje – konečne dokážeme vidieť, vnímať, milovať, žiť,... všetko! 

V tejto malosti som upnutý na Krista a v Ňom na všetku zem a všetkých ľudí, pretože oni všetci sú 

v Kristovi a Kristus ich preniká a aj keby boli od Krista odcudzení, stále k Nemu sú nasmerovaní, 

pretože to je zámer Otca, "zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo je na zemi" 

(Ef 1, 10). Dokonca až natoľko, že vôbec neriešim, či je moja služba Jemu a oslava Jeho a robenie 

radosti Jemu dostatočné a primerané. Miesto toho, ako správne dieťa, to jednoducho robím, 

uvoľnene, radostne, s láskou a pasiou, ako viem, najlepšie ako viem a nenechám si to nijako skaziť 

sebeckým, pyšným a namysleným skúmaním, či som to urobil dôstojne a obdivuhodne a dostatočne 

„najlepšie“ a či to dokonca Ježiš (a okolie) ocení a všimne si to a podobné veci. Takto myslia ľudia 

sveta – kupujú iným dary, ale nemyslia pritom na nich, ale na seba, aby dar bol primeraný, aby si 

ten druhý všimol, ako si ho uctili a pod. Ale deti toto neriešia. A my sme ako deti! Ako často si 

zamieňame lásku s pýchou! Hovoríme o láske, ale chceme sa predviesť, svoj výkon, čo dokážeme! 

Alebo keď niečo pokazíme, nie je nám ľúto, že sme zarmútili Krista – ktorý možno ani zarmútený 

nie je, veď deti kazia a padajú na zadok každú chvíľu, ako by povedala Terezka z Lisieux – ale sme 

plní hnevu alebo smútku, zlosti či skleslosti, lebo my sme zlyhali, naša pýcha a ego sú zranené! Ale 

deti takto nemyslia. 

Preto ani nie sme otrokmi výkonu a konania! Vieme, že niekedy tá najväčšia vec je jednoducho si 

spolu poležať s našim starším Bratom Ježišom, len tak, ako na lúke, byť spolu a pozerať sa na 

oblohu ako oblaky plynú a tešiť sa z toho, že sme spolu a nič viac v tom nie je, len sme spolu a je 

nám super! A aj toto dokážu iba malí, iba deti, Božie deti v Kristovi!  

Tu začíname chápať ďalší rozmer slov "Boží pokoj" – keď náš život plynie s Kristom v pokoji, 

radosti a láske, bez bičov pýchy a žiadostivosti a bez démonov strachu, len tak, v slobode, v dôvere, 

v blízkosti a spoločenstve, v hlbokej dôvernosti. A čo nedosiahne veľký a učený mystik po rokoch 

askézy a úsilia, dosiahne ľahko takéto dieťa – pretože je dieťa! 

A tak konám, usilujeme sa zo všetkých síl – ale inak, ako dospeláci! Oni to robia kvôli výsledkom 

a zisku. Sú dokonca aj dospelácki kresťania, ktorí kŕčovito konajú a usilujú sa, aby... čo vlastne? 

Zaslúžili si Nebo? Urobili sami seba svätými? Ale kresťan je dieťa! Deti sa hrajú, s vervou 

a naplno, lebo ich to baví! Tento život je takouto hrou: hráme sa na Boha! Po ľudsky, obmedzene, 

v malom – ako oní sluhovia v podobenstve o talentoch – sa hráme na Boha. Nie kvôli nejakým 

výsledkom, spáse, svätosti! To zariadi Boh, to je Jeho dielo, to On nás svojou Mocou premení 

a pretvorí a inak to ani byť nemôže. My však robíme a žijeme svoje Božie synovstvo so všetkým 

nasadením a zo všetkých síl, lebo nás to baví a pretože chceme byť na radosť a hrdosť nášho Otecka 

v Nebi i nášho Brata Ježiša! Tak to je v onom podobenstve: "Ten čo dostal päť talentov, hneď šiel, 

obchodoval s nimi a získal ďalších päť.  Po dlhom čase sa pán tých sluhov vrátil a začal s nimi 

účtovať.  Predstúpil ten, čo dostal päť talentov, priniesol ďalších päť talentov a vravel: “Pane, päť 

talentov si mi odovzdal a hľa, ďalších päť som získal.”  Jeho pán mu povedal: “Správne, dobrý a 



verný sluha; bol si verný nad málom, ustanovím ťa nad mnohým: vojdi do radosti svojho pána.”" 

(Mt 25, 16.20-21). On šiel, ihneď, a konal – lebo ho to nadchlo, cítil vzrušenie, našiel v tom pasiu. 

A bol to jeho pán, kto z neho po tom všetkom urobil skutočného obchodníka! Áno, onen sluha 

v podobenstve sa hral na obchodníka – a pán ho obchodníkom urobil. My sa tu, na zemi, s rovnakou 

vášňou a pasiou hráme na Boha (ale skutočne, naozaj, po vzore Krista!) – a Pán aj nás rovnako 

urobí bohmi (ba vlastne to už v krste urobil, daroval, len sa to na nás prejavuje len postupne)! 

"Jak se jí [Terezii z Lisieux] změnil život! Zbavila se jakékoli starosti o sebe samu. Její hledání 

svatosti je od základu osvobozeno. To Bůh se sklání k ní! Bůh sám se s ní spěchá setkat. Cesta je 

teď otevřená a jasná. Z Teréziina srdce tryská zpěv: Ježíš završí můj život, Ježíš mě učiní svatou. 

Budu se co nejvíc snažit, udělám, co budu moci, ale nebudu to já, kdo to učiní, to Ježíš bude jednat 

ve mně a skrze mě... A jestliže padnu, on vše nahradí. Možná už v tomto životě; možná postupně, 

krok za krokem, nebo mocným projevením své milosti jako o vánoční noci. Nebo až ve chvíli 

konečného setkání, až vstoupím do života v plnosti..." (Conred de Meester) 

Kresťanstvo je ako zážitková dobrodružná dovolenka s all-inclusive: Nemusím mať ani si nosiť nič 

vlastné, lebo úplne všetko poskytuje a zabezpečuje Kristus. Stačí prísť a naplno začať žiť a užívať 

si nový nebeský život s Ním! 

Dieťa jednoducho nerieši... 
Znakom Božieho dieťaťa je, že už jednoducho nerieši veci. Nerieši, či a ako si zaslúži alebo 

nezaslúži Božie dary. Nerieši, či a ako to celé funguje a ako Boh človeka nakoniec zbožští. Nerieši, 

či je veľké alebo malé. Nerieši, ako Boh riadi svet a aký je zmysel a význam má, čo sa vo svete 

deje. Nerieši otázky pýchy ani pokory, pretože takéto zaoberanie sa sebou mu ani na um nezíde. Je 

naozaj ako dieťa.  

Miluje a je milované. Prijíma lásku a štedrosť svojho Otca s bezprostrednosťou dieťaťa. 

Nepotrebuje nejako zvlášť ďakovať, pretože samo prijímanie je vďačné. Prijíma priateľstvo svojho 

staršieho Súrodenca Krista s rovnakou bezprostrednosťou brata a súrodenca, bez rozpakov, bez 

komplikovania, v tej najnormálnejšej prostote súrodencov v rodine. Prosto je.  

Nerieši. Už vôbec nie seba. Niet na to dôvod. Prosto je. Prosto žije. Prosto prijíma. Prosto miluje. 

Prosto obdivuje. Prosto nasleduje. Prosto napodobňuje. Prosto sa zúčastňuje na živote Rodiny. 

Milované, obdarované, v lone Rodiny. Je, žije, prúdi, miluje, dôveruje, naplno tu, naplno teraz, 

naplno v Bohu, vníma, žasne, teší sa a raduje, berie veci aké sú, lebo stále a vo všetkom je to v 

Rodine, s Otcom, s Bratom, v Duchu, tom tajomnom Priateľovi všetkých z Rodiny!  

Toto je pravá tvár uvoľnenosti, o ktorej Písmo hovorí: "O nič nebuďte ustarostení" (Flp 4, 6). 

Naozaj o nič. O nič pozemské, o nič nebeské, pretože našou výsadou je prostota 

a bezstarostnosť Božieho dieťaťa! Veru, naozaj len ako dieťa je možné prijať Božie Kráľovstvo! A 

len tomu, komu to Otec dá, lebo toto nie je dielo ani schopnosť človeka, takto žiť a takýto byť!  



Prosto sme, prosto žijeme, prosto prijímame v prostej vďačnosti, ktorá preniká všetko v tej istej 

prostej samozrejmosti, s akou dary Božej lásky, nášho Otca, Brata i Ducha, s láskou prijímame a 

nijako viac neriešime, či nás to povyšuje, či ponižuje, či sme toho hodní a zaslúžime si to, či nie, 

ako sa k tomu postaviť či aké miesto v tom máme. On je Otec. My sme deti. Spolu sme Rodina. 

Takto to v rodine medzi Otcom a deťmi beží. Bodka. Všetko je tak prosté - pre dieťa!  

Tam vonku ľudia diskutujú a riešia Boha, riešia seba, mrú hrôzou pred Veľkosťou Hrozného, alebo 

sa vysmievajú Pokore Obetovaného, nekonečné diskutujú o tom, ako Boh a náboženstvo ovplyvní 

dôstojnosť a postavenie a veľkosť človeka, riešia milióny vecí, majú voči Bohu milióny rôznych 

postojov - ale nás sa to už netýka. My sme vnútri. V Rodine. V Dome Boha. Tu je už len jedno: 

Otec a my, deti. Nič viac. Prostá prostota. On je najväčší možný, my sme najmenší možní. On dáva, 

my prijímame. On má nad všetkým kontrolu, my Mu ju radostné prenechávame. Jeho je budúcnosť, 

nám patrí prítomnosť. On učí, my sa učíme. Jeho sú zásluhy, naša je vďačnosť. Jeho je všetko, On 

sám je náš a my Jeho. Naozaj niet čo riešiť!  

"V tej hodine [Ježiš] zaplesal v Duchu Svätom a povedal: "Zvelebujem ťa, Otče, Pán neba i zeme, 

že si tieto veci skryl pred múdrymi a rozumnými a zjavil si ich maličkým. Áno, Otče, tebe sa tak 

páčilo." (Lk 10, 21) 

A keď neriešime, tak naozaj 

neriešime! 
Vo svetskej oblasti, ale ani v náboženskej. Už v tom nie je žiadna "zbožná" túžba podať nejaký 

úžasný modlitbový výkon, dokonca akoby ohromiť Boha, že čo dokážeme a aké obety, sústredenosť 

či výkon dokážeme zo seba dať. Nie. 

Seba už prosto vôbec neriešime ani nič podobné a basta. Nie je na to dôvod. 

Sme deti Boha, milujeme to, žijeme to, užívame si to, s pasiou, že tak žiť môžeme a dokonca navyše 

s Kristom, milovaným, s úžasným Otcom, v Duchu Svätom, našom tajomnom a o to 

vzrušujúcejšom Spoločníkovi. Samozrejme, že to žijeme najlepšie ako vieme. O tom pasia je, že? 

Ale už v tom nie je žiadne Ego. Ani zbožné Ego. Len číra radosť detí Boha. Naša radosť, ktorú v 

Bohu žijeme, Božia radosť, ktorú Mu túžime robiť tým, že v radosti, vďačne a s pasiou žijeme Jeho 

Dar. Jednoducho, byť deťmi Boha je naša pasia a nič viac v tom nie je.  

• Neriešime, či to, čo robíme a žijeme, je dosť dobré pre Boha. 

• Neriešime, či naša vďaka Bohu je primeraná a dostatočná. 

• Neriešime, či naše zadosťučinenia Boha dostatočne uzmieria alebo nie. 

• Neriešime, či naša bolesť a ľútosť nad hriechmi je dostatočná a primeraná. 

• Neriešime, či dostatočne nariekame a cítime bolesť nad veľkosťou Ježišovej obety a utrpenia.  

• Neriešime, či to už dostatočné "prežívame", alebo nie.  



• Neriešime, či nás iní chvália alebo hania. 

• Neriešime, či nás odmenia alebo odvrhnú.  

• Neriešime, či spĺňame niekoho nároky a očakávania alebo nie. 

• Neriešime, či to práve teraz bolí alebo blaží.  

• Neriešime, či nám to príde ťažké alebo ľahké.  

• Neriešime, či to, čo robíme, prináša veľké ovocie, malé ovocie, alebo žiadne. 

• Neriešime, či a ako a koľkí ľudia okolo nás sa spasia a koľkí zatratia a už vôbec si nemyslíme, že by to záviselo 

len od nás. 

• Neriešime, či veci chápeme a všetkému tomu rozumieme. 

• Neriešime, čo s nami bude.  

• Neriešime odmenu ani trest. 

• Neriešime spravodlivosť ani nespravodlivosť, ako ich vidí svet. 

• Neriešime dokonca ani, či my sami budeme na konci spasení - už ani to nie! 

Alebo na tom vôbec nezáleží, alebo je na Bohu, aby sa o to postaral - ako pri tom ovocí napríklad 

– alebo len jednoducho robíme, čo robíme, celým srdcom, najlepšie ako vieme - a vieme, že On to 

príjme, s pochopením a zhovievavo, ako Otec od svojich malých detí, pretože vie, že sme Jeho malé 

deti a nič nadto od nás nečaká, ale súčasne aj ako Otec, ktorý sa teší a raduje, že Jeho stratené deti 

sú opäť nájdené, opäť s Ním, opäť doma, uzdravené z hriechu znova plné Božieho života a plné 

svätej radosti, žijú a tešia sa a radosť, ktorú Mu robia, robia úprimne a zo srdca. "Nemám väčšej 

radosti, ako keď počujem, že moje deti žijú v pravde" (3 Jn 1, 4), píše Ján – a verím, že Boh, náš 

Otecko, to vidí rovnako. Nie slová, nie pobožnosti, nie modlitby, ale to, keď Jeho deti sú zase Jeho 

deti a slobodné a uzdravené a žijú boží život, plné čírej radosti a výskania a pokoja a v bezpečí Jeho 

lásky, milované a milujúce svojho Otecka – to je to, čo Boha teší najviac zo všetkého a čo je Jeho 

slávou, ako aj Jeho Jednorodený potvrdzuje: "Môj Otec je oslávený tým, že prinášate veľa ovocia a 

stanete sa mojimi učeníkmi" (Jn 15, 8). 

Preto neriešime. Miesto toho dôverujeme, bezvýhradne dôverujeme svojmu Oteckovi, ako len deti 

dokážu – jednoducho preto, že sú deti a On je Otec. 

Nemusíme sa preto viac starať o seba, keď On je náš Otec. Nemusíme riešiť samých seba, keď sme 

Jeho deti. Môžeme naplno žiť život, ktorý nám dal, s radosťou byť tým, čím nás urobil a bez 

rozpakov a bez ostychu tešiť svojho Otca tak, ako to dokážeme a vieme, aj keď je to len malé 

a detské, pretože my sami sme malí a deti – a nič ďalšie neriešiť, prosto len naplno byť a žiť 

a milovať a bodka. Všetko robíme a žijeme bez stresu, bez neustáleho pocitu viny (ktorý aj tak 

väčšinou pramení z pýchy Ega a nie z lásky k Bohu, nariekame a sme plní napätia a stresu kvôli 

sebe, aby sme sa my ukázali či aby sme my náhodou nezlyhali), v skutočnej slobode, spontánnosti, 

sláve, jase, ľahkosti a radosti malých detí nášho fantastického Otecka.  

Ak by sme takto deťmi Boha neboli, potom je čas na plač, smútok, pokánie a hlbokú bolesť – veď 

ak dieťa zarmúti svojho Otca a dokonca sa Mu stratí a zlomí Mu srdce – to je dôvod na nárek, plač 

a hlbokú bolesť! Ale keď sme s Ním? Ako vraví Jednorodený, náš brat: "Vari môžu svadobní hostia 

smútiť, kým je ženích s nimi" (Mt 9, 15)? 



"Moje ovce počúvajú môj hlas, ja ich poznám a ony idú za mnou.  Ja im dávam večný život. 

Nezahynú nikdy a nik mi ich nevytrhne z ruky.  Môj Otec, ktorý mi ich dal, je väčší od všetkých a 

nik ich nemôže Otcovi vytrhnúť z ruky.  Ja a Otec sme jedno." (Jn 10, 27-30) 

Preto vôbec neriešime seba. Netreba. Milujeme Boha. Žijeme Božie synovstvo, svätosť, pretože je 

krásna. Žijeme tak, pretože nám to robí radosť a máme z toho pasiu, bez ohľadu na to, či to navonok 

je ľahké alebo ťažké, bolestivé alebo vzrušujúce, či nás za to hania alebo chvália. Žijeme tak, pretože 

nás to vo vnútri teší a pretože to robí radosť Bohu. Milujeme Boha a milujeme, keď Mu takto 

môžeme urobiť radosť. To je všetko. Žijeme to zo všetkých síl a celým svojim srdcom, vkladáme 

do toho všetko, nikdy sa neuspokojíme s priemernosťou ani neupadneme do ľahostajnosti - veď 

keby sa tak stalo, potom by sme už neboli deti ani nežili život detí Boha. Stali by sme sa otrokmi 

vlečúcimi bremeno a skuhrajúcimi pod ťarchou toho, čo má byť našou radosťou a krídlami od Boha, 

aby sme na nich svišťali oblohou a leteli životom až k samým nebesám! 

Krátko a stručne, nerieši seba, nemusí riešiť seba, kto sa stal dieťaťom Boha, pretože ho rieši Jeho 

Otecko. Môžeme žiť ľahko, v uvoľnenosti a bezstarostne, ako len deti vedia žiť a užívať si to, že sú 

doma a s Otcom a všetko je úplne super, lebo Otec! Lebo doma, lebo Otec! 

P.S.: ... neviem, či som to dokázal vystihnúť dostatočne a pritom presne. Nech Boh doplní, čo 

chýba... 

Keď obeta viac nie je obeta 
Opustiť a zanechať seba, vyprázdniť seba tak, ako Kristus kvôli nám vyprázdnil seba. Zanechať 

veci, majetok, bohatstvo tak, ako sa Ježiš pre nás stal chudobným... Zdá sa to byť ako obeta, že? 

Ako niečo ťažké. U Ježiša to obeta istotne bola. U nás?  

Bez Krista by to bola obeta istotne tiež, ťažká a náročná, pretože bezzmyselná. S Kristom? Ani 

náhodou!  

S Kristom je to ohromné uľahčenie. Je to ako keď človeka zahodí vrece odpadkov, aby miesto nich 

mohol prijať a vziať veci nové a krásne a vzácne a nadovšetko príjemné. Na jednej strane 

zhadzujeme zo seba ťažké bremeno Ega, ktoré nás týralo a robilo otrokmi - a nielen cez honbu za 

materiálnymi vecami. Súčasne miesto toho od Krista prijímame Jeho samého aby sa On stal našim 

novým Ja, On stal našim vlastníctvom vo večnom a všetko prenikajúcom víre a tanci lásky Boha a 

človeka.  

Kvôli svetu a kvôli telu ešte potrebujeme trochu niečo mať a navonok ešte stále niečím byť, 

potrebujeme ešte "čo jesť a čo si obliecť" (1Tim 6, 8) a aj pre svoju prácu a poslanie potrebujeme 

aj veci vonkajšie. Ale keby nebolo toho, celým srdcom by sme si volili už navždy nemať nič a nebyť 

nič, len Kristus všetko vo všetkom v nás a my v Ňom. Zakúsili sme totiž, že toto je Nebo, keď 

človeka vymení Ego za Boha a veci za bytie v Bohu. Ba najlepšie, keby sa zastavil samotný čas a 



my sme mohli spočinúť v jedinom večnom nekonečnom okamihu tu a teraz, plnom Boha. A vieme, 

že v Nebi to zaiste tak bude.  

Preto milujeme adorácie, tie chvíle prostého mlčania a prostého bytia pre Ním a s Ním v intimite, 

ktorej sa len málo vo svete podobá, ak vôbec. Tam ochutnávame Nebo, ktoré k nám v Eucharistii, 

v Kristovi samom, prichádza.  

A tak je to, ako keď chcete nejakého človeka niekam dostať. Môžete ho silou donútiť a namáhavo 

vzpierajúceho sa vliecť. Alebo ho môžete presvedčiť a pôjde za vami sám. Ak nepresvedčíme naše 

srdce, je kresťanský život vnútorný boj, námaha, drina a obeta. Ak ale srdcom uveríme a obrátime 

sa, zrazu je to ľahkosť a radosť a veľké obohatenie. Ale to je Boží Dar. Ale Boh ho štedro dáva 

každému, kto po ňom túži a chce ho - "preto takto hovorí Pán: "Ak sa obrátiš, obrátim ťa, budeš 

stáť predo mnou"" (Jer 15, 19).  

Malý a milujúci 
"Úbohý, ale milujúci", vraví Simeon Nový Teológ. Malý, ale milujúci, povedal by som. Ale aj to 

"ale" je možno trochu zavádzajúce. Malý a preto milujúci? Alebo prosto: Malý a milujúci. 

"Prichádza hodina, ba už je tu, keď sa praví ctitelia budú klaňať Otcovi v Duchu a pravde. Lebo 

sám Otec hľadá takých ctiteľov. Boh je duch a tí, čo sa mu klaňajú, musia sa mu klaňať v Duchu a 

pravde" (Jn 4, 23-24), vraví Ježiš. Pravdou je moja malosť. A zase "Božia láska je rozliata v našich 

srdciach skrze Ducha Svätého, ktorého sme dostali" (Rim 5, 5). A tak, súc malí, milujeme "Veľkého 

Boha a nášho Spasiteľa Ježiša Krista" (Tít 2, 13) vediac, že ešte aj táto naša schopnosť milovať 

Boha je z Boha, pretože "nik nemôže prísť ku mne, ak ho nepritiahne Otec, ktorý ma poslal" (Jn 

6, 44), vysvetľuje Ježiš.  

Pravda a Duch. Malosť a láska. V Zákone Boh odhalil pravdu a malosť človeka, veď "všetko, čo 

hovorí zákon, hovorí tým, čo sú pod zákonom, aby boli umlčané každé ústa a aby bol celý svet pred 

Bohom usvedčený z viny .... zo zákona je poznanie hriechu" (Rim 3, 19-20). V Kristovi potom 

ponúkol lásku a skrze lásku milosrdenstvo a jednotu so Sebou a to je spása. Pre veľkých je Boh 

náročným Bohom Zákona - až kým neporozumejú a nestanú sa malými skrze "pokánie a odpustenie 

hriechov" (Sk 5, 31) a nestanú sa deťmi. Pre deti je Boh milujúcim Otcom.  

Kresťanstvo je potom prepadnutie sa človeka do Hlbiny Boha v láske, ktorá je všetkým, je naším 

životom a spásou i jediným skutočným uctievaním Boha, ktoré si Boh želá. Preto sa celé uctievanie 

Boha koncentruje v jedinom akte klaňanie sa Bohu v plnom zmysle slova a tým je svätá omša a 

Eucharistia. Tam sa totiž stretajú a spájajú do jedného láska a obeta Boha s láskou a obetou človeka.  

Toto je aj Pokoj, pokoj zavŕšenosti, pretože v tejto láske - a teda Eucharistii, lebo oboje je jedno - 

"dosahujeme cieľ svojej viery —  spásu duší" (porov. 1Pt 1, 9). Odtiaľ adorácia a jej čaro a nádhera 

- je totiž ničím, než prostým zotrvávaním v tomto pokoji. V Duchu a v pravde. V malosti dieťaťa a 

láske a veľkosti Boha. A nič viac netreba, nič viac nechýba.  



Svätosť a dokonalosť a blaženosť Neba akoby tu na nás čakali, hotové a úplné, pripravené, stačí 

vziať a človek je dokonalý naraz a v jedinej sekunde - len keby miloval, len keby opustil svoju 

pýchu a namyslenú ilúziu vlastnej vážnosti a veľkosti, len keby sa ponoril úplne a celý, len keby s 

odvahou zomrel všetkému, čo bolo predtým... Tak nejako, ako onen na kríži, ktorý volal v tejto 

úplnej vydanosti k Pánovi: ""Ježišu, spomeň si na mňa, keď prídeš do svojho kráľovstva." On mu 

odpovedal: "Veru, hovorím ti: Dnes budeš so mnou v raji."" (Lk 23, 42-43). Všetko je už od Boha 

hotové a pripravené, stačí prísť a vziať, či ešte menej, stačí sa pustiť a prepadnúť do tejto Hlbiny. 

Kiež to pochopíme!  

Potom sa život stane adoráciu a adorácia prerastie do života, život sa stane Eucharistiou a 

Eucharistia náplní všetko, čím sme, čo žijeme, čo konáme. Všetko sa stane Nebom a Nebo všetkým. 

"A keď som pri tebe, nič pozemské ma neteší" (Ž 73, 25). V Eucharistii - slávenej aj adorovanej - sa 

týmto stávame. Ide o to, potom týmto aj ostať v ostatnom našom živote, konaní, bytí. Naozaj, 

existuje Hlbina, kde my sme úplne ničím a Boh je úplne všetkým, nič viac neexistuje a láska je 

samým bytím. To, čomu hovoríme evanjeliová chudoba a pôst, sú len samozrejmé a normálne 

znaky, akými sa to navonok prejavuje, rovnako ako modlitba, mlčanie a hlboká vnútorná radosť a 

pokoj srdca. Veci plynu ako plynu a tak ich berieme, včleňujeme, napĺňame, jednu po druhej, vždy 

prosto práve tú jednu.  

Stačí len spoznať, uveriť a rozhodnúť sa, že táto svätosť - čiže malosť a láska - nebudú 

prostriedkom, nejakou podmienkou, ktorú si myslíme, že treba splniť na ceste do Neba, ale cieľom, 

lebo sme porozumeli, že ona tým Nebom je. A tak sa rozhodneme sústrediť na ňu a zvoliť si ju ako 

svoj cieľ, svoj život, svoj zmysel. Prosto si povieme: Toto chcem, preto toto žijem, preto za týmto 

idem. "Cenil som ju nad žezlá a tróny, bohatstvo za nič pokladal som v porovnaní s ňou" (Múdr 

7, 8), "ju miloval som a po nej túžil od mladi, túžobne som si prial priviesť si ju domov ako nevestu 

a jej krásu som vrúcne miloval" (Múdr 8, 2).  

Kedy pády nebolia 
Sú to pády, ktoré nás kvária a trápia.  

Iste, ako hovorí malá Terezka, sme deti a deti často padajú, ale neublížila si veľmi, lebo sú 

malé. Lenže aj dieťa môže byť zronené, ak padá stále...  

Možno, alebo takmer určite, je to nerozhodnosťou. Našou. Lebo je to rozdiel. Ak padáme preto, že 

sme nešikovní a nič so svojou nešikovnosťou nerobíme, potom sú to zlé pády a ubíjajú. Ak sme sa 

však rozhodli a stali učeníkmi a trénujeme a naše pády sú súčasťou tréningu, potom je to iné. Veď 

keby aj nás to krušilo, že nám to stále nejde, je s nami Ježiš a predsa Boh "nám dal víťazstvo skrze 

nášho Pána Ježiša Krista" (1Kor 15, 57). A tak veríme Jeho milosrdenstvu a bratskej láske, s ktorou 

pri nás ako pri svojich malých súrodencoch stojí, trpezlivý s našou nešikovnosťou, plný pochopenia 

- a sme "stáli a neodkloniteľní od nádeje" (Kol 1, 23), ktorú nám dáva, že je len otázka času, kedy 

uspejeme.  



A tak naše pády nás skutočne zrážajú len vtedy, ak sme sa ešte nevydali na cestu učeníctva, alebo 

ak sme sa na ňu síce vydali, ale nie ako malí, lež ako "veľkí", plní dôvery v seba, viac alebo menej 

bez Krista, dokonca úplne pelagiánsky... Ak sme ale malí, maličké deti, ktoré sa učia a cvičia a majú 

všetku svoju dôveru v staršom bratovi, Kristovi a v Otcovi, milujúcom, láskyplnom a pritom 

vernom, istom, mocnom, potom viac ani pád na tejto ceste nie je problém. Ako dobrý tréner Ježiš 

len s veľkou trpezlivosťou povie: "Znovu!" - a my prosto vstanem a opakujeme znovu a znovu. 

Takto tréning vyzerá, o tom tréning je. Normálka. Opakujeme a padáme, až kým si to nenatrénujeme 

a nedokážeme to a už nespadneme.  

Čo teda urobíme, aby sme boli dobrými žiakmi a učeníkmi? Okrem viery a obrátenia a rozhodnutia 

sa začať seriózne učiť? Napadá ma týchto pár praktických vecí, ktoré my opakovane vyvstanuli v 

mysli v poslednej dobe: 

• Buď ten najmenší možný, taký totiž naozaj si, buď teda prosto pravdivý a na nič sa nehraj - jednoducho 

preto, že na nejakej vlastnej veľkosti nám už vôbec nezáleží, ba viac, zbytočne by prekážala a obťažovala.  

• Buď vedome stále v Kristovi, plný Krista, pre Krista. On je tvoja "náplň", tvoj život, bytie, všetko. V Ňom si. 

Si stvorený ako nádoba, aby si bol Ním naplnený a v Ňom naplnený.  

• Nerieš seba. Vôbec. Nijako. V ničom. Načo aj?  

• Do Krista vlož všetku svoju istotu a nádej a súčasne v Ňom úplnú istotu i nádej maj - nie lebo ty, ale pretože 

On.  

• Vnímaj seba ako súčasť jedného Tela Cirkvi - a Cirkev ako seba, ako svoje telo. Čo je tvoje, je Cirkvi. Čo je 

Cirkvi, je tvoje. Ste jeden Kristus. V Ňom všetci sme jeden. Nezáleží, cez ktorý úd čo Kristus vykoná alebo 

povie, vždy je to úd nášho tela, vždy sme to my, vždy je to naše a my v Kristovi Kristoví (fanúšikovia to 

poznajú, keď na tribúne alebo pri telke kričia: Dali sme gól!).  

• Buď dospelý a teda úplne oddelený, samostatný, slobodný a nezávislý čo do sveta a od sveta, závislý iba na 

Kristovi.  

• Nebojuj s vášňami ani so žiadostivosťou ba ani s pýchou, len ich miesto toho presmeruj na Krista!  

• Buď to celý a naplno Ty, kto žiješ, hovoríš, konáš, prúdiš - ako ten, kto to naozaj chce (a nič iné ani odlišné 

si preto neželá) a naozaj koná...  

• ... práve tu, práve teraz, v tomto jednom konkrétnom okamihu, jednom konkrétnom malom skutku, geste, 

slove, ktoré sa práve deje. 

Len najmenší a súčasne v Kristovi najväčší dokáže takto naplno byť a prúdiť tu a teraz.  

Nemám žiadnu minulosť, do ktorej by som sa nostalgicky vracal, lebo to najlepšie ma ešte len čaká 

pred mnou a aj to, čo žijem teraz, je lepšie, než to, čo bolo. Nemám ale ani žiadnu budúcnosť, po 

ktorej by som žiadostivo prahol alebo sa jej naopak obával, pretože mojou jednou budúcnosťou je 

Kristus a táto budúcnosť je už tu, so mnou, istá a ja už som v nej. A nemám ani žiadne sny a fantázie, 

do ktorých by som unikal, pretože to najlepšie práve žijem a ani pri najlepšej vôli by som si nevedel 

vysnívať nič lepšie ani vzrušujúcejšie, než čo práve žijem, že sa práve stávam bohom v Bohu.  

Buď rozhodnutý a ži svoj život ako tréning. Nielen tak naňho pozeraj, ale ho tak naozaj ži!  



Miestom Malej cesty je prítomnosť 
Malá cesta sa vo svojej podstate koncentrujú na tento jeden okamih a tento jeden drobný skutok, 

pohyb, čin, úkon, konaný naplno, prúdiac, s najväčšou dokonalosťou, s hlbokou láskou, v radosti, 

naplno vychutnaný v jeho božskej nádhernosti Nového Života.  

Je to postoj apatheie, slobody, v ktorej okamih za okamihom, situáciu za situáciou, človeka za 

človekom prijímam tak, ako prichádzajú, bez napätia, bez nechute, bez odporu, bez túžby po niečom 

inom, celým srdcom, naplno, lebo bez ohľadu kto, kde a ako, vždy je to tá istá prítomnosť a v nej 

prúdi vždy jeden a ten istý Život a je prítomný jeden a ten istý Živý Boh.  

Nezáleží teda čo ani kde ani s kým. Záleží, ako. Božo. S láskou a v láske. S Bohom a v Bohu. Celým 

srdcom. Slobodne. "Všetko môžem v tom, ktorý ma posilňuje" (Flp 4, 13). N tomto postoji postavil 

sv. Ignác z Loyoly koncept jezuitskej poslušnosti. Nie je to dril ani nejaká slepá disciplína. Naopak, 

je to hlboké porozumenie tejto skutočnosti a jej prijatie a žitie. 

Malá cesta sa úplne samozrejme a prirodzene koncentruje do prítomného okamihu, v ňom je naplno 

žitá a naplno skutočná. Keď človek žije prítomnosť, ten jeden bod - nie je v ňom nič, žiaden strach, 

žiadna žiadostivosť, žiadna minulosť, žiadna budúcnosť, nič, len číra a čistá prítomnosť, plná 

Reality, plná Života, plná Boha, voňajúca Večnosťou. A naopak, len ak sme ochotní toto všetko 

pustiť, dokážeme sa ponoriť sa a pohrúžiť do tohto jediného bodu Prítomnosti, kde Je Boh.  

Vzťažný systém Božieho dieťaťa 
Nie je možné porozumieť tomu, čo znamená byť dieťaťom Boha, bez neho.  

Našim vzťažným systémom je sústava Boh a ja. Boh je môj Otec. Ja som Jeho dieťa. Ako Jeho 

dieťa sa učím byť bohom, aby som sa raz stal tým, čím má už urobil a čo už len čaká na osvojenie 

si: dedičom Otca, ktorý s Ním bude kraľovať (povedané po ľudský rečou Biblie).  

Nás, ako deti, to baví. Chceme to. Učíme sa to. Trénujeme. Robíme. Tak, ako vieme, tak ako práve 

dokážeme. Dávame do toho všetko, lebo je to naša pasia, záľuba, baví nás to. A vôbec nás netrápi, 

ak sa ukáže, že je to smiešne malé, nemotorné, nešikovné, nedokonalé. Ani to, ak sa nám to nepodarí 

vôbec, ak pri tom aspoň navonok neuspejeme, dokonca niečo pokazíme alebo spadneme. Sme deti. 

Vieme to. Otec to vie. Ráta s tým. Nič prekvapivé. Nič tragické. Ak treba, pomôže nám na nohy, 

kľudne sa spolu s nami zasmeje nad našou nešikovnosťou. Ak treba, napraví chyby. Alebo opraví, 

čo treba. A ideme ďalej. Deti so svojím Otcom.  

Preto je vylúčená akákoľvek ľahostajnosť, lenivosť, polovičatosť, ale aj smútok a znechutenie, keď 

nám to znova a znova ide len veľmi málo a len veľmi nedokonalo.  



A svet? Ten je už mimo nášho vzťažného systému. Preto sme od neho slobodní. Nemáme v ňom už 

žiadne ambície. Nemá nám už čo ponúknuť ani čím zaujať. Neporovnávame sa s ním. Nesúperíme 

s jeho obyvateľmi. Nezaujímajú nás ich súdy a neberieme na ne nejaké ohľady. Chceme sa páčiť 

Otcovi, nie svetu. Chceme dediť po Otcovi, nie po svete ani zo sveta. Nemáme dôvod brať ohľady 

na súdy a hierarchiu sveta. Patríme Nebu a žijeme s Otcom a pre Dedičstvo a život v Nebi. Jemu sa 

chceme páčiť, po Jeho uznaní a pochvale túžime, Jemu chceme urobiť radosť, keď sa nám niečo 

podarí, keď v niečom podľa Neho podrastieme.  

Preto je vylúčená každá pýcha a urážky a zranenosť a závisť a smútok, prameniace zo sveta a z 

nášho postavenia vo svete či mienky sveta o nás. Sme slobodne v každej chvíli tým, čím sme, priamo 

a autenticky.  

A čo vlastne ako deti Boha a (budúci) bohovia trénujeme? Celkom pekne nám to zhrnul Jakub 

apoštol: "Čistá a nepoškvrnená nábožnosť pred Bohom a Otcom je: navštevovať siroty a vdovy v 

ich tiesni a zachovať sa nepoškvrneným od tohoto sveta" (Jak 1,27).  

SVÄTOSŤ, ktorá je práve spomenutou oddelenosťou a nepoškvrnenosťou od sveta a jeho strachov 

i žiadostivostí. 

SYNOVSTVO, bez ktorého by nebola možná. 

ODPUSTENIE, ktoré nám umožňuje – už takto slobodným a nepoškvrneným svetom a jeho 

zápasmi, žiadostivosťou, závisťou a nepriateľstvami - prijímať druhých takých, akí sú. Tak, ako 

Boh odpustil nám. 

MILOSRDENSTVO, v ktorom im aktívne preukazujeme dobro a slúžime im, verne a oddane. Tak, 

ako je milosrdný aj náš Otec a ako sme my sami od Neho prijali Jeho milosrdenstvo. 

JEDNOTA, keď konečne pochopíme, prijmeme a začneme žiť skutočnosť, že už nie je JA, ale len 

MY Kristovho Tela a toto Kristovo Telo, Cirkev, je naše nové JA, s ktorým sme sa stotožnili 

a všetko jeho je naše a všetko naše je jeho a viac už niet rozdielu, "už niet Žida ani Gréka, niet 

otroka ani slobodného, niet muža a ženy, lebo vy všetci ste jeden v Kristovi Ježišovi" (Gal 3, 28). 

Ovocím je BLAŽENOSŤ - objav, zistenie, že dokonalosť - čiže dobro, pravda a krása v láske - je 

naozaj nádherná, krásna, krajšia a väčšia a nádhernejšia a blaženejšia než celý svet so všetkou tou 

jeho úbohou biedou, ktorú tak únavne dookola ponúka! 

Pasca služby a bič viny 

a nedostatočnosti 
Nedlžíme nič svetu - odišli sme z neho. Ani svet nedlží nič nám. Zanechali sme ho. Sme slobodní. 



Staneme sa teda ľahostajní? Ani náhodou! 

Myslím, že existuje jedna pasca - pasca, v ktorej skutky lásky považujeme za niečo ako službu, 

ktorou sme ako kresťania povinní. A pravda? Počujme, čo hovorí napríklad Pavol: "Ako Boží 

vyvolenci, svätí a milovaní, oblečte si hlboké milosrdenstvo, láskavosť, pokoru, miernosť a 

trpezlivosť.  Znášajte sa navzájom a odpúšťajte si, ak by mal niekto niečo proti druhému. Ako Pán 

odpustil vám, tak aj vy"  (Kol 3, 12-13)! Vidíte? Najprv sme sa stali Božími vyvolencami, svätými 

a milovanými, ktorí zažili Božie odpustenie - až potom Pavol hovorí, čím sa táto premena nášho 

života a osobnosti prejaví! Alebo Ježiš. Najprv hovorí: "Ak milujete tých, ktorí vás milujú, akúže 

máte zásluhu? Veď aj hriešnici milujú tých, čo ich milujú.  Ak robíte dobre tým, čo vám dobre robia, 

akúže máte zásluhu? Veď to isté robia aj hriešnici.  A ak požičiavate tým, od ktorých to dúfate dostať 

naspäť, akúže máte zásluhu? Veď aj hriešnici požičiavajú hriešnikom, aby dostali naspäť to isté" 

(Lk 6, 32-34). Inými slovami, ak sme hriešnici, kým sme hriešnici, je pre tých chytrejších z nás 

prirodzené a normálne sa takto správať. Na druhej strane by pre nás bolo veľmi ťažké, popravde 

nemožné splniť to ďalšie: "Milujte svojich nepriateľov, robte dobre tým, čo vás nenávidia,  žehnajte 

tým, čo vás preklínajú, a modlite sa za tých, čo vás potupujú!  Tomu, kto ťa udrie po líci, nadstav aj 

druhé. A tomu, kto ti berie plášť, neodopri ani šaty.  Každému, kto ťa prosí, daj a ak ti niekto niečo 

vezme, nežiadaj to naspäť"  (Lk 6, 27-30). Ale Ježiš to ani u hriešnikov nepredpokladá ani 

neočakáva. Očakáva to od tých, "ktorí ma počúvate" (Lk 6, 27) - a "tým, ktorí ho prijali, dal moc 

stať sa Božími deťmi" (Jn 1, 12) - a práve toto mení všetko! Sám hovorí, že sa toto vzťahuje na 

týchto synov a dcéry Jeho Otca, keď vraví: "Tak bude vaša odmena veľká a budete synmi 

Najvyššieho, lebo on je dobrý aj k nevďačným a zlým" (Lk 6, 35) a inde "aby ste boli synmi svojho 

Otca, ktorý je na nebesiach. Vy teda buďte dokonalí, ako je dokonalý váš nebeský Otec" (Mt 5, 

45.48). Najprv musí byť Boh našim Otcom a my Jeho deťmi - a potom dokážeme takto žiť a konať 

- a tým spätne potvrdzujeme a dokazujeme, že Boh už naozaj našim Otcom je a my naozaj Jeho 

deťmi sme! 

Čo sa v nás zmení, keď sa z obyčajných ľudí a smrteľníkov zmeníme na synov a dcéry Boha, Otca 

v Nebi? Všetko! Namiesto žiadostivosti a strachu nastúpi bezstarostnosť a radosť. Namiesto 

súperenia a posudzovania nastúpi súcit a milosrdenstvo s tými, ktorí ešte stále žijú v šere sveta a 

ešte stále sa neodvážili spoznať a prijať Boží dar. Namiesto zlosti a hnevu na ich zlo - keď nám 

napríklad chcú vziať košeľu - nastúpi ľútosť a hlboké pohnutie a bolesť nad zlom, ktoré ich takto 

ovláda a otravuje svojim jedom - a tak, plní súcitu a pohnutia im dáme aspoň ten kabát, keď už nič 

viac nemôžeme... Áno, takto to robí a žije Boh. Nie je "dobrý aj k nevďačným a zlým" (Lk 6, 35) 

preto, že by Mu to niekto nariadil, že by to pre niečo musel alebo sa k tomu bolestne a namáhavo 

nútil, ale preto, že taký prosto je. Toto isté potom platí aj o Jeho deťoch. Nekonajú tak preto, že 

musia, ani preto, že im to niekto nariadil, ale preto, že sa takými stali!  

Existuje niečo ako pasca služby. Presvedčenie, že ako kresťania by sme mali iným slúžiť, obetovať 

sa pre nich - a to viac a ešte viac a stále viac a nikdy to nie je dostatočné, pretože vždy by sme mohli 

ešte viac... Ak sa pozrieme na Ježiša a apoštolov, s prekvapením zistíme, že 

podobnou neurózou zjavne netrpeli. Áno, Ježiš, keď na to príde, káže a uzdravuje a ak treba, až do 

odpadnutia - ale na druhej strane nie je ani náhodou nejaký strhaný sociálny pracovník. V čom je 

Jeho tajomstvo? 



Hlavným Ježišovým nástrojom je On sám - Jeho život, Jeho skutky, to, čím prirodzene je a čo 

prirodzene koná a aký prirodzene je. 

Aj u nás je to rovnaké. Našim hlavným nástrojom apoštolátu a evanjelizácie a svedectva o Kristovi 

je sám náš život - to, ako ho žijeme, v slobode a radosti, v priateľstve, bez porovnávania, súdenia, 

súperenia, v hlbokej a radostnej jednote, v ktorej sa delíme medzi sebou o túto radosť. Naša služba 

- to je jednoducho len radostné a často súcitné delenie sa s tým, čím sme a čo žijeme. Je to prirodzené 

vyjadrenie našej novej podstaty synov a dcér Boha asi rovnako, ako keď slnko svieti alebo hudba 

znie. Jednoducho to sme, takí sme, tak žijeme, tak konáme, lebo je nám to prirodzené, je pre nás 

prirodzené deliť sa a zdieľať s tým všetkým, čím nás Boh obdaril - v slobode, ktorú od sveta máme. 

Ľudia, ktorí upadli do pasce služby uverili, že hlavné je niečo konať, nejako slúžiť - a to ešte skôr či 

dokonca úplne bez toho, aby sme sa najprv stali deťmi Boha so všetkým, čo k tomu patrí. 

Výsledkom je, že je to pre nich niečo ako bič, stály dôvod zlého svedomia, otrocké jarmo, ktoré 

nevládzu niesť. 

V skutočnosti sa najprv musíme stať - až potom, na samom konci, tak, ako je to pri každej svätej 

omši, sme vyslaní v Mene Božom, aby sme teraz tým, čím sme boli urobení, naplno boli aj tam, 

vonku, vo svete. A ak naozaj Božími deťmi sme, potom to, čo nám ako smrteľným ľuďom pripadalo 

neľudsky ťažké a náročné, sa nám zrazu ako deťom Boha stáva akosi samozrejmé a prirodzené, ako 

to zistil už Ján, že "jeho prikázania nie sú ťažké, veď všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet" 

(1 Jn 5, 3). Vlastne sa ani nemusíme nejako snažiť niečo robiť a nejako slúžiť. Jednoducho žijeme 

v slobode svoj nový a krásny život - v ktorom my viac nič nedlžíme svetu a svet viac nič nedlží nám 

- a len sa akosi prirodzene delíme s tým, čím sme a čo žijeme, pretože toto delenie sa (alebo láska, 

povedzme si to rovno) je jeho samozrejmou a radostnou súčasťou.  

Nie sme závislí ani nič dlžní svetu a preto ho dokážeme a vieme žiť naplno, slobodne, radostne, bez 

falošných ohľadov a strachu zo súdov sveta. A ani netrpíme falošným pocitom viny, že by sme si 

to nemali tak užívať a byť takí radostní, nakoniec, koľko ľudí naokolo trpí a je v núdzi, mali by sme 

miesto toho byť smutní a iba pracovať a slúžiť a slúžiť a pracovať. Pochopili sme totiž, že práve 

tento krásy a slobodný život, ktorý žijeme (a identita detí Boha, ktorou sme) je naše najväčšie 

svedectvo a najmocnejšia služba svetu – spolu s Cirkvou, ktorú tvoríme a v Rodine ktorej sa k nám 

môže pridať každý, kto zatúži po rovnakej slobode, radosti a kráse Božieho života! Božie synovstvo 

a Boží život je najmocnejšia forma apoštolátu a to, že sme ako Cirkev prítomní uprostred sveta ako 

reálna a nádherná alternatíva k nemu, je naša najväčšia služba, akú ľuďom vo svete poskytujeme. 

Byť deťmi Boha, byť Cirkvou a užívať si to naplno, otvorene, pred tvárou celého sveta – viac, než 

toto, už možné nie je. A že súčasťou tohto života je aj služba a pomoc a súčasťou tejto identity je aj 

milosrdenstvo, súcit a láska, je už len príjemná a milá samozrejmosť…  



Dospieť do dieťaťa 
Prečo? Pretože malé dieťa síce dieťaťom je, ale nie úplne. Je v ňom mnoho sebectva. Vzdoru. 

Hnevu. Aj zla. Možno to tak nebolo vždy, možno kedysi bola doba iná a deti iné, ale dnes to tak je 

naisto.  

Asi aj preto Ježiš nehovorí: Buďte deti! Hovorí: Buďte ako deti! Myslím, že nám o tom, ako sa 

dieťaťom stať, ako do dieťaťa dospieť - pretože to naozaj vyžaduje zrelosť a dospelosť, 

byť skutočne dieťaťom - povedal jeden zaujímavý príbeh. Tu je: 

"Istý človek mal dvoch synov. Mladší z nich povedal otcovi: “Otec, daj mi časť majetku, ktorá mi 

patrí.” A on im rozdelil majetok. O niekoľko dní si mladší syn všetko zobral, odcestoval do ďalekého 

kraja a tam svoj majetok hýrivým životom premárnil. Keď všetko premrhal, nastal v tej krajine veľký 

hlad a on začal trieť núdzu. … Vstúpil teda do seba a povedal si: “Koľko nádenníkov u môjho otca 

má chleba nazvyš, a ja tu hyniem od hladu. Vstanem, pôjdem k otcovi a poviem mu: Otče, zhrešil 

som proti nebu i voči tebe. Už nie som hoden volať sa tvojím synom. Prijmi ma ako jedného zo 

svojich nádenníkov.” I vstal a šiel k svojmu otcovi. Ešte bol ďaleko, keď ho zazrel jeho otec, a bolo 

mu ho ľúto. Pribehol k nemu, hodil sa mu okolo krku a vybozkával ho. Syn mu povedal: “Otče, 

zhrešil som proti nebu i voči tebe. Už nie som hoden volať sa tvojím synom.” Ale otec povedal 

svojim sluhom: “Rýchlo prineste najlepšie šaty a oblečte ho! Dajte mu prsteň na ruku a obuv na 

nohy! Priveďte vykŕmené teľa a zabite ho. Jedzme a veselo hodujme, lebo tento môj syn bol mŕtvy, 

a ožil, bol stratený, a našiel sa.” A začali hodovať." (Lk 15, 11-14.17-24) 

Je syn na začiatku dieťaťom? Je, ale aj nie je. Síce aj to je od jeho Otca, ale má predsa čosi vlastné, 

niečo, na čo si môže robiť nárok: svoj podiel na dedičstve. A má ambície. Túžbu po slobode a 

nezávislosti, ako si ich predstavuje. Je dieťaťom, synom otca, ale tým nedospelým spôsobom. Je to 

stav, v ktorom sa ocitol, nie slobodná a vedomá voľba, do ktorej dospel.  

Vezme si teda majetok a odíde. Cíti sa konečne samostatný, dospelý! Rozhoduje sám o sebe! Je 

pánom seba!  

Potom to všetko skrachuje. Sloboda je preč. Stáva sa sluhom. Naviac chudobným. Nemá nič.  

V tomto stave sa vracia k otcovi. Ako bedár a ako hriešnik. Pripomína nám to niečo? Určite hej! 

Toto je základ, z ktorého vyrastá aj naša malosť, kľúč ku kresťanstvu!  

U otca zažíva jeho odpustenie, keď na ňom otec nežiada žiadnu náhradu ani zadosťučinenia, a tiež 

otcovo milosrdenstvo, keď ho otec prijíma späť za svojho syna. A otcovo bohatstvo a moc, má 

sluhov, prichystá prepychovú hostinu...  

Až teraz sa syna naozaj stáva synom a dieťaťom, už nie (len) situáciou, ale aj vedomou voľbou. 

Konečne dorástol do zrelosti skutočného dieťaťa otca!  

Žije len z číreho milosrdenstva otca. Jeho podiel je preč. Nič mu viac nepatrí. Všetko je len a jedine 

otcovo. Všetko len prijíma. Všetko mu je len darované. Nemá ako a čím odplatiť - nie synovstvo a 



luxus, ktoré mu otec daroval, hoci na nič z toho nemá žiaden nárok. Zaslúžiť by si mohol denár 

nádenníka, nie však toto.  

Všetko v jeho živote pochádza od otca. Jedlo, pitie, prístrešie, ale aj autorita a postavenie syna, 

všetko mu dáva len a jedine otec. On sám od seba nič z toho nemá, nemôže, nedokáže. Vo všetkom 

je závislý na sile a bohatstve a majetku otca. Všetko je z otca, všetko očakáva len od otca, sám zo 

seba nemá ani neočakáva nič.  

Pracuje pre otca, lebo si uvedomil, že má len jedinú veľkosť, jedinú silu, jediné bohatstvo - tie 

otcove. Otec je jeho jedinou veľkosťou. Čím väčší je otec, tým väčším s ním a v ňom a popri ňom 

porastie aj on. Otec sa tak stal jeho "Ja".  

Nakoniec pochopil, že skutočná sloboda, ktorú teraz má, je sloboda byť dieťaťom otca a mať podiel 

na otcovi. Koľkí by to chceli a nemôžu? A on môže! Sloboda robiť si, čo chcem? Biedna sloboda 

žobráka! Skutočná sloboda je sloboda môcť. A on môže. Smie. Z otcovho milosrdenstva smie byť 

dieťaťom otca. Smie byť malým, môže si dovoliť byť úplne malým, pretože je tu otec. Môže si 

dovoliť byť úplne bezmocný a chudobný, lebo je tu jeho otec. Kým je dieťa, otec je jeho otcom. 

Bez otca by nemohol byť malým a slabým, zomrel by. Nemohol by byť ani synom, iba sirotou. Toto 

je skutočné obmedzenie, skutočná nesloboda, keď nemôžeme prekročiť prah a tieň svojho úbohého 

Ega!  

Toto je aj naša cesta s Bohom. Blažený, kto takto dospeje k poznaniu seba, prijme Božie 

milosrdenstvo, prijme svoju malosť a biedu, "poníži [sa] ako toto dieťa" (Mt 18, 4), aby následne, 

nesený láskou, odpustením a milosrdenstvom Boha, spoznal a okúsil veľkosť syna Otca, ktorá v 

ničom nie je jeho, ale celá a úplne spočíva len a jedine vo veľkosti, bohatstve, sile a sláve Otca, 

ktorého dedičom bol urobený!  

Dieťaťom treba (stačí) prosto byť 
Pretože naozaj to nie je o tom, že sa teraz nejako ponižujem. Na začiatku, áno, možno... Byť malým, 

maličkým, najmenším možným... Kým v nás ešte dožíva Ego a jeho pýcha, možno to pre nás naozaj 

bude forma poníženia sa, aj keď už nie takého toho bolestného, ale asi ako keď pes šklbe reťazou, 

ktorá ho drží a on vidí pred sebou šíri svet a túži po slobode. Aj my pred sebou vidíme krásu toho, 

byť dieťaťom a chceme ju. Ale Ego nás ešte drží na reťazi. Ak sa musíme ponižovať a ak to 

poníženie, pokorenie, nazvime si to hocijako, ak sa o to musíme usilovať, je to znak, že Ego je ešte 

stále silné a len pomaly a ťažko zomiera. Zlý strom rodí zlé ovocie, ktoré musí byť stále 

odstraňované. Zmeňte strom, urobte ho dobrým a nemusíte ho viac od ničoho očisťovať.  

Byť dieťaťom znamená ním byť. Znamená to, že to už nie je nejaká "zbožná technika", postup či 

nástroj. Naozaj sme sa takými stali. Malosť dieťaťa je naša nová prirodzenosť. Rovnako ako sa 

našou novou prirodzenosťou stáva symbióza s Bohom, to, že sme v Ňom a On v nás, dvaja v jednom 

tele. Poníženosť, tá umelá, by možno viedla k skleslosti a pasivite (a možno aj nie). Ale ak sme deti, 



potom je nám vlastná aj oná radostná dychtivosť dieťaťa, zvedavosť, túžba poznávať, učiť sa, rásť, 

podobať sa Otcovi, ktorého ako deti tak nesmierne obdivujeme - úplne rovnako, ako je nám 

prirodzené, že sme sami nič, prázdni, že všetko máme a prijímame od Neho a že naša láska k Nemu, 

k Otcovi nášmu skvelému a dobrému a úžasnému, je v tom, že od Neho všetky tieto dary vďačne a 

hlavne radostne prijímame a používame a žijeme a tak to má byť, tak je to správne. On sa teší, že 

dáva a my prijímame, my sa tešíme, že dostávame a žijeme a používame to, čo dostávame, Jemu na 

slávu a radosť.  

Jednoducho, sme deti. Sme deti a On náš Otec. Tak, ako sa nedá nacvičiť či zhrnúť do nejakej 

techniky byť manželom, manželkou, otcom, matkou, priateľom, priateľkou, dá sa tým iba byť a keď 

tým človek je, sám v sebe presne vie, čo to znamená; aj dieťaťom sa dá iba skutočne byť. A keď 

ním človek je, sám v sebe vie, čo to znamená... A v prípade dieťaťa Boha prichádza našej slabosti 

na pomoc sám Duch, aby nás vnútri poučil, čím sa vyznačuje dieťa samého Boha.  

Myslím, že adorácia, pobývanie v telesnej prítomnosti Syna Otca, je miesto, kde sa Syn sám 

prihovára k nášmu srdcu, bez slov a preto omnoho hlbšie a výrečnejšie, pretože nám odovzdáva nie 

slová, ale samotný postoj, "pocit" toho, byť dieťaťom Jeho Otca (a Jeho bratom). A tak sa učíme (a 

čiastočne znovu rozpamätávame), čo to znamená, byť znovu dieťaťom, alebo skôr, dospieť do stavu 

skutočného, číreho, čistého dieťaťa - aká to ľahkosť, aká to radosť, aká to dychtivosť, aká to nádej, 

aká to bezstarostnosť, aká to dôvera Otcovi, aký to život a energia.  

Bez Otca neexistuje dieťa. Bez Boha platí, že čím som väčší, tým som väčší. Ale ak sme v Bohu, 

ak sme deti Otca a sme doslova dvaja v jednom Tele, potom platí opak: čím som menší, tým som 

väčší, lebo čím menej je v nás mňa, tým viac je v nás Jeho! Ale musíme naozaj byť v Ňom a On v 

nás, skutočne!  

A kúzelným slovom sa javí byť slovo: neriešim. Prosto neriešim. Konám. Milujem. Žijem. Teším 

sa. Neriešim! 
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